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If you want to prepare quickly a new version of the software without sacrific-

ing quality, testing as part of the development should not be left behind. This re-

quires a transition from slow, labor-intensive testing methods to more quick and 

more fully automated testing technology. 

Currently existing methods for testing software do not allow you to uniquely 

and fully identify all the defects and to establish the correctness of the operation of 

the program being analyzed, so that all the existing test methods are under formal 

review process under study or developed software. 

Software Automation Testing is the process of software verification, in which 

the basic functions and test steps, such as launching, initialization, execution, 

analysis and delivery of results, are performed automatically by the tool for auto-

mated testing. 

There are two basic approaches to test automation: testing at the code level 

and graphical user interface testing. The first type is applied in particular unit test-

ing. The second is an imitation of the user actions by means of special test frame-

works. 

The most common form of automation is testing the applications with a 

graphical user interface. The popularity of this type of testing is explained by two 

factors: firstly, the application is tested in the same way that people will use it, and 

secondly, you can test the application without having access to source code. 

One of the major challenges of automated testing is its complexity: in spite of 

the fact that it eliminates part of the routine operations and accelerates the execu-

tion of tests, more resources can be spent on updating the tests themselves. This 

applies to both types of automation. When refactoring is often necessary to update 

both unit tests and test code changes that may take as much time as changing the 

core code. On the other hand, when the interface of the application is modified all 

the test suits, which are connected with updated windows, must be rewritten, 

which that a large number of such test suits may take significant resources. 
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Одним из элементов электронных учебных комплексов являются вирту-

альные лабораторные работы, использование которых способствует полно-

ценной и результативной самостоятельной работе студентов. Виртуальная 

лабораторная работа должна удовлетворять определенным требованиям: 

реалистично воссоздавать экспериментальную установку; позволять варьи-

ровать условия эксперимента; активно вовлекать студентов в процесс изме-

рений; обеспечивать возможность получения реальных результатов, под-

тверждающих проверяемые физические закономерности. Если результат вы-

полнения первых трех пунктов очевиден, то выполнение четвертого возмож-

но только при условии создания математической модели, адекватно описы-

вающей изучаемый процесс. 

Данная лабораторная работа посвящена проверке уравнений кинемати-

ки равноускоренного движения при помощи шарика диаметра d, скатываю-

щегося с плоскости, расположенной под углом α к горизонту. В соответст-

вии с разработанной математической моделью были выведены формулы для 

определения мгновенной скорости шарика vi  в моменты времени Ti в точках 

плоскости с координатами  Li: 
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Сопоставив графики зависимостей 𝑣 = 𝑓 𝐿  и  𝑣 = 𝑓(𝑇)  (рис. 1), по-

строенные на основании расчетных данных (непрерывные линии), с резуль-

татами эксперимента (отмечены точками), можно убедиться в их качествен-

ном и количественном соответствии. Полученные результаты подтверждают 

верность предлагаемой модели и позволяют использовать ее для разработки 

лабораторной работы. 

 
Рис. 1. Графики зависимостей 𝑣 = 𝑓(𝐿) и 𝑣 = 𝑓(𝑇)  




